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Friday, May 7, 13576

.V United Stateg Senate,
séiéét‘éommitteé to Study Govefnmental
-Operations with Respect to
Intelligence ﬁctivities,

Washington, bp. C.

The Committee met, pursuant to notice, at 10:28 o'clock
a.m., in Room GOG,IThe Carroll Arms Hotel, the Honofable
Pichard §. Schweiker presiding.

Present: Senator Schweiker {presiding).

Staff: Jim Jomnston and Paul Wallach, Professional

Staff Members,
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Senétﬁr Scﬁﬁélke;;:‘WOﬁld{f;ﬁ"sééna‘andiréise your right
hand, please. -

bo you solemnly swear the testimony you are about to give
is the truth, the whole truth, and nothing but the truth, so
help you God?

Mr. Scelsc. I do.

Benator Schweiker. Be seated.

Mr. Johnston. Mr. Scelso, you are here today testifying

under an alias, is that correct?
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Mr. Scelso. Thatlis correct..w

Mr, Johnstoen. And we executed prior to going on the record
a-form where the Agency keepa your true identity on record

By

there, Our records will just reflect ybur alias.~,_

Mr. Scelso. ”That'is mygundgrstan ingar

Mr. Johnston. And ybur“full"aiiaq is what?

Mr, Scelsc, John Sceléé, 9-0;8-1’5-0.

Mr, Johnston. And you understand that you ha;e the right -
to counsel.

Mr. Scelso. &es, I do.

Mr. Johnston. And you are appearing here voiuntarily
without counsel, |

Mr. Sg¢elso. I am.

Mr. Johnsteon. You also understand that at any time if you
desire counsel, you can cease answering questions and ask to
consult with counsel.

Mr. Scelso.. That ; understand, vyes.

Mr. Johnsten. And you understand that in the course o
tnis invesaigatiog you hﬁve all your constitutional rignts, i
you desire to avail yourself of them,

Mr. Scelso. Very well, thank you.

. Walliach. Jﬁst one more thing. This transcrint &i.ss
we are taking will be a élassified document. It will be

available at Coumittee offices for your review. it will nevr oo
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before you leave, want to review it, it should be ‘available
within a day or two for }ou: review lLere.

Senator Schweiker, If you desire.

Mr. Scelso. I wduidéiike to review it.

Mr., Johnséoﬁ. Noﬁ,%;ﬁu'§re'}é§;;ga fésm tgé Aggﬁéy, is thg
corract? |

Mr. Scelso. Yes.

‘Mr.aJohnston. And you &re retired under covef.

Mr, Scelso. Yes.

Mr. Johnsten. So I will not ask your present address.

As you know, the purpose of the inquiry today is the
Committee is leooking into the investigatioﬁ of the.assassinatio:
of President Kennedy, and in the-course of that, your name
came up as being involved in the CIA's investigation.

Would you state your capacity with the CIA in November of
19637 .

Mr. Scelsc. I was at that time the Chief of Branch 3 of
the Western Hemisphere Division of the DDP, the Clandestinc
Services, and had under ie Mexkico anc the octacr Central Mre ..
states, down to and including Panama.

Mr. Johnston. And to whom were you resyonsiblc?.

Hr. Scelso, I was respoasible to the Chief of thSt

Division.

Mr. Johnston. And that was?
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Mr. Johnsﬁon.

3 Mr. Scelso. The DDP was Mr. Helms.

10 || duty or assignment or what?

WARD & PAulL

14 detail if you'd like.

21 conducted and been in charge of geveral

Aﬂd.ﬂr. King in'turn anawered to

4 I might add that all. statementa I make in this matter

are based on purely my memory, because I had little or no

b

6 contact with the 05wald investigation, the Kenn;dy investigatlon
] after the end of 1963, and I have not reviowed any records at
8 all except the few documents which you showed me this morning.

9 Senator Schweiker. Was this because of a transfer of

11 Mr. Scelso. 1t was because the investigation was turnea

12 || ever to another staff in the Agency, to the Counterintelliger.c.

13 Staff. I can explain why it was turned over in much more

15 Senator Schweiker. Well, maybe briefly, if ¥ou would.

16 Mr. Scelso. I was put in charge of the investigation in

17 | the first place because of the fact that Lee ﬁarvey Oswald

18 had been in Mexico, and the foreign entanglements seemed to
19 || center there, Also, I was put in charge of it because I
20 for My, lielms, over the years ol ny association

very important major

2o investigations. Probably the most limportant one was the

23

24

410 First Stroet, $.E., Waittingion, D.C. 20001
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be concealed.

Mr. Johnston. Now, let me ask ¥You. Mr. Rocra, who followd

d You with the Kennedy case, dates his.involvement 23 about Januag

5 i 23rd, 1964,

6 Mr. Scelso. That is possible. The. turning point came

9 when I finished an initial report on the case and distributed

E ES 43,. 8 it to the people who were concerned within the igéncy.'
. . . . -
'_:F - 9 Mr. Johnston. How large was that report?
iw-:; 10 _ Hr. Scelso. Oh, it might have been 20 pages long,. and
‘s 11 || summarized all of the things which we had discovered abrbad.
- g 12 || Just at the time that this report was being finished and was
; 'r‘\ é. 13 || being circulated, Mr. Nicholas Katzenbach no:ified tﬁe Agen .
E. :Z ’ 14 that the FBI or Department of Justice repert on the case was
5; N 15 finished, and inviﬁed the Agency to send representatives to
. ~ 16 || read it in his office.
_ 17 I went over ~- Mr., Helns asgigned me and.one other
é 18 gentlemén to g0 read, it.
: 19 Hr. Johnston. Who was the other man?
20 “re geelso,  Mr. of the Counterintelligence |

21 Staif.

20 Yo went to Mr. XKatzenbach's office in the Jepartment of

o3 Justice and read this very thick report, For the first time,

410 First Sireet, 5.F,, Wathingran, D.C, 20001

24 || I learned a myriad of vital facts about Oswald's background

25 || which apparently the FBI had known throughout the initial
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I would like to add ﬁhat in the initiélfﬁhase of the
investigation, when I was commissioned with the job, Mr. Helms
called me and Mr. Karamessines and Mr. Angleton and a number of

others into his office and told thenm in the clearest terms

iz ..,.

-possible that I was to be in charge of the investigation, that

no one in the Agency was to have any conversations with anyoné
outside the Agency, including the Warren COmmisaidn and the
Federal Bureau of Investigation, concerning the Kennedy assassio -
nation without my being present. I was to be told and given an
opportunity to go to everything,

I did talk to members of the Warren Commission. I an
certain, although I cannot prove it, that Mr, Angleton throuygie.b:
the entire period discuséed the Kennedy assassination regularily
with ¥BI representatives, never notified me of any of these
meetings, and never passed on.to me any of the information that
he yained in these meetings.

The Bureau did send us, during this initial period --

Senator 5Chweiker. Now, wait a minute.

What period of time is this you are saying?

Mr. Scelso. This is the period oi time --

5enavor Schweiker. When you were in charge of it?

Ar. Scelso. When I was in charge of the investigatiun;

Senator Schweiker. What would have been pis role or

reason to do that.at that time?
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These meetings were held ia Mr. Angleton's office.

The FBI did send us hundreds of reports oh miacellaneous

-

report I for the first‘;ime learned that the FBI was %n
possession of diary-like material which Oswald had had in his
possession and was found after the assassination.

1 learned for the first time that Oswald was the man whc

the errcire case. All the ballistic evidence was there, and
countless other pieces of information. loae of this had cver
seen passed to us.

Sen&tor Schweiker. What timeframe was that tnat you saw

this report, roughly?

accoraing to Mr. Katzenbach, and wy recullection was that it
was around Cnristmas of 1963.
b
senator Schweiker. Anc you had at that peint coxpletsd
your initial report or not?
Mr. Scelso. We had completed an initial report bascd o
everything we had learned up to that tame. It was not o e

a final report. It was an initial report.

TOP SECRET ~

Counterintelligence Staff and had almoat daily meetinga‘with thd

FBI representative, the liaison officer to us, Mr. Sam Papich.

people during thia period, mast of whom we:e by the very nature

of things not even {nvolved in the case, but reading Katzenbach'

had taken a pot shot at General Edwin Walker, two key facts in

Mr. Scelisco. I saw the report as soon 4as it was finishe.,
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Mr, WAllach;' Do you_f;meﬁéétzif.it was a'twb-éolﬁme
report?

Mr. Scelso. HNo, 1t was about 20 pages long.
_Mr. Wallach. 'I'm SOrry. f?:ﬂﬁs 4aking ab;uf -
Mr. Scelso. Tﬁé féIfreéoftfﬁgfuﬁﬁ§a;Léeﬁ-fﬁdtvoiumes. 1
can oniy recall one, but it may h&#e been a volume of exhibits

or something like that.

Mr. Wallach. And your report was a 20 page report?

Senator Schweiker. Twenty page? I don't think we'lve

seen it.

Mr. Scelsc. A 20 page report.
Mr. Wallach. Copies to whon?
Mr. Scelso. Copies to Mr. Helms, Mr. Angleton, 1 think

Mr.[zzzzzzj the Chief of the Soviet Branch, of the Soviet
pivision, and possibly others, possibly to the Director.

Wallach. Was there a title?

Mr.

Mr. Scelso. It sunmarized -- there was nothing in thac

report which was not in the material that you have.
Seiatol Scnwelker.

significant in the report in retrospect that 541CAS out now
g 2

in view of what we xnow now that might be helpful to us?

Mr. Scelsc. rothing, nothing. In fact, much, inuch mor.

is now known than I was able to put in that report, obvious: .

Senator Schweiker. pid that deal with Mexico City, or

JOP SECRET ~
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Mr. Scelso. It dealt with a Bummafycéf'the Mexico City
situation =-=-

Senator Schweiker.: Did it deal with his astivity in the

Soviet Union?

Mr, chléo;Jgnd; thsé‘thé“fdct tégt'he:had-been théie,
because wWe knew next to po;hing about it. Sééi wé had. in our
poésession -= I had in my possession at that time only the
fragmentary information which we had gotten at the time from
the Navy Department when it was realized that Oswald had
defected.

Senator SChweiker. Did the report deal, for exaﬁple,
with the polygraph test that was yiven to Alvarado? |

Mr. Scelso. Yes, I think so, yes. .

Senator Schweiker. The person who alleged that there was
a $6500 payoff?

Mr. Scelso. Yes, yes, I am sure it mentioned that. It
mentioned the Alvarado case. Whether it mentioned the fact
tnat he had been polygraphed, 1 don't recall.

Senator Schweiker. Was he, Gwo you recall;.uas_hc
polygrapned eccordingtto your recollection?

ur. Scelso. He was definitely polygraphed by a polyg:u;;
operator by the office of Security of our organization.

Senator Scaweiker. The 0Office of Security of --

Mr. Scelsa. Of the Central Intelligence Agency.

TOP SECRET -
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were rapidly promoted cut of the polygraph business into ver,

Mr. Scelao.-'Yes,
Senator Schweiker. ~In Mexico City.
Mr. Scelso.  In Mexico City.

Senator Schwelker. .And wére the results; according to the

best of y;urlféééliéctién,}céncidsive-bf ﬁﬁééﬁl
Mr. Scelso. THe results were unclear.
"Senator Schweiker.. Wéré what?

Mr. Scelso. Uncleaf.

I ﬁight add, Senator, that I was the first polygraph
operator in the Central Intelligence Agency, and that I knew
and 5till probably do know a géeat deallabout the polygraph.

Our 0Office of Security took over the polygraph business
several years after I got into it and tookkit over exclusivel:s.
See, 1 was an operations officer in the espicnage and
counterespionage business, and was trained on the side as a
polygraph 6perator.

Senator SChweiker. So you were guite familiar with thw
polygraph.

ur. Scelso. I was very faniliar with ic, and I ean teoi’
you rignt now, ons of my beefs‘over the decades was that th:
Qfiice of Security ﬁever learned how to test agents, that 1x.
clandestine personnel, satisfacrorily. The Office of Secur::

had one or two very gifted operators who were superb people

.
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occasions during my oper&éiohgi'éafeér;uI had tclfaké over and
repelygraph important agent personnel who had been polygraphed

by Office of Security men over and over again and had beaten

the polygraph, and 1 had to'tak .them over and polygraph them

and get them to confeﬂss'“It happened on'ahnumber~of g;casicns
in very, very major cases, and I Just felt at the time Alvarado
was polygraphed that the man that they sent down_thera ~= I don
remember his name but I know him -- just bungled the job
completely.

Senator Schweiker. And so when you say the results of the
polygraph test was unclear, in ycur mind it was. unclear becausu
it was poorly administered?

Mr. Scelso. Poorly administered, yes.

Senator Schweiker. So you really couldn't conclude whethe
he was lying or telling you the truth from that.

Mr. Scelso. From the polygraph, no. The operator, I

believe, came out and said he really couldn’t.tell whether o

man was telling the truth or not.

HMr. Jonnston. Is it difficult ¢ polyyraph Latin Ameri.
AY

Mr. Scelsc. fo., It is difficult to polygraph fabricarc:

assuming, as I did at that time and still do, that Alvarade
was a fabricator. A polygraph operavor has to analyge the o
in front of him on the basis of its merits, the evidence at

hand. The polyyraph is only an interrégation aid., It is no

TOP SECRET
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-a magic machine., "~ wggtthe only ‘polygraph- operatd
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who was trained by Leonard Kéeler, the inventof'aﬁ&:de;eloper
of the polygraph. Most of the others, I think, were trained
by a bunch of charlatans who succeeded hiﬁQ Our Security peopld
just did not know how to polygraph fab;icators, and I’pould
explain to you why they didn't &nd how you sﬁéald pblﬁérgéh
fabricators. -

Senator Schweiker. Well, let me ask a more layman's
question.

In view of the polygraph test being unclear, what kind orf
conclusion or analysis’ 4id yoh put in your 20 page report as

to the authenticity or not authenticity or lack of authenticis:

of Alvarado's téstimony?

Mr. Scelso. 1 and my staff came to the conclusion that
Alvarado was a fabricater.

Senator Schweiker. HNow, why did you do that in view ol
test being unglear?

M?. Scelso. Well, Alvarado confessed to Mexican authorit. .
later that ihe had fabricated this,

Senator Seaweiker., Was any of cuar Lersonnel, CIA or

\

there when he did this?

Mr. Scelso. No, but we talked to himn liter.

Senator Scaweiker. and what cid he Say?

ir. Scelso. You see, Alvarade was a Nicaraguan inforranc,

48 You know.’
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Mr, Scelao. r don t think that we knew, i'am pretéy sure
we didn't. we hag never heard of Alvarado before he popped
up in this case, and the Nicaraguans came 0 us either in
Mexico City or in Nicaragua.

Senator Schweiker. Wbll, He saw aoma report -; and maybe
this will help rafresh your memory, maybe it was an FBI report
Baying that -- g thought it waid that CIA had used him in the
past and he was go percent reliable, whatever that means.,

Mr. Johnston. ret me clear that up, The confusion is the
deletions in the FBI report. The true fact was that he was
an informant . for Nicaraguan intelligencé, and they scid he
was 80 percent reliable, Nicaracuan intelligencé told Cia
that he was 80 Percent reliable,

Senator Schwejiker. He was not our infcfmant.

Mr. Johnston. He was not odr informant.

Senator Schweiker., ['p sorry.

Mr. Scelsoc. vYes.

How, ﬁere again 1 am relying exclusi#ely on my recol I
ol tne facts,

Senator Schwéiker. Well, we will Tegquest cthe reporrs,
it will heip us to get-the gist of what Qou thougﬁk.

Mr. Scelso. Alvarado was an informant of the Nicars .. ..
service in Mexico working for licaraguan intelligence oj::

in Hexico City and his mission was to, I think, get to Cuba

TOP SECRET
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embassy and coﬁsﬁigté;’;ffigéyfg ge£ ar;is&rtseéo#£6”CG$;. He

obviously had been in this building and in the courtyard of ic

because he could describe {t. That was.part of his mission.
He reported regularly to his Nicaraguun case officera in

Mexico City about what he was doing. After the Kennedy

. &ssassination became news, publiec news, Alvarado went to his

Nicaraguan contactas and told them that back in October of that
Year he had been in the Cuban consulate, I believe, and hag

there sean Lee Harvey Oswald, whose picture by that time had

been on television in Mexico, and had scan him in conversatlon

with a group of pecple, among thaem a red-headed Negro, and
had boasted that all of them were too cowardly to carry out
some missi&n but that he would do it. And a sum of money was
meﬁtioned 7= I den’'t remember the sum of money. Was it
$30007?

Mr. Johnston.  56500,

Mr. Scelso. $6500, something like that, some $3000 stucs
in my mencry.

Bur this puzzled us wneil 1 think we learned from our
station in Mexico City that Mexican radlo stations had broac::.
among the nundreds of facts and nonfacts that they were puvis-
out abouc the Kennedy assassination, had mentioned or had ma;f
stactement that Oswald had been discovered to have a saving:

account in Yexas with this amount of money in it.

TOP SECRET
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4n ‘October when ha had allegedly seen thig occurrence in the

radio, and the fact that thia Nicaréguan eéurcé, Eiﬁaradoo

had not reported this incident in any way, shape, or form, back

Cuban consulate, but had only come up with thia after.the
Kennedy assasain&tionu

Senator Schweiker. 1In other words, he didn't report it
to his intelligence service when it occurred,

Mr, Scelso. No, he didn‘t.

Mr. Johnsion. Just let me clear one fact up for';he
récord. His report was that he Saw Oswald on September 19¢th,
hot in October,

Mr. Scelsa. vYes, something like that,

Mr. Johnsten. And 1 reviewed the record, and I just want
to be clear that one of the reasons CIA had for discountlng niz
story was the FBI information that Oswald was in New Orleans .-

September 19th,

Mr. Scelso. That's right, that's right.. That comes bac:
to me now.
\ ) .
Mr, Wallach. Lect's 4o off the record for a minute.

(Discussion off the record. }

Senator Schwoiker. Exeuse me. -Now, you were explainin. .

to me wihy you felt, in spite of the incomplete resules, whv

you discounted Alvarado.

TOP SECRET
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pinion'ﬁ ich deluged us and the FBI

in the early -

Senator Schweiker, ' WOuld there have been any possibility -

and this 15 ‘Juat speculation ==_that Cuban intelligenca would

have had an inside person in the Mexican police, and 1f our

personnel weren t present, rlayed somo games there with

2 code .name
q 1t was somebody very, very senior,

inside source there,

getting hlmrto reverse his Btory?

Mr. Scelso.

I don't think 50 because | think that the

Person that interrogated h1m Was a very, very senior official

of the Mexlcan police,

Senator Schweiker. In whom You would place high

reliability?

Mr. Scelso. Yes, yes, & very,

very senior person. [

don 'y remember who it was.

It was a person that we carriod g

=

Senator Schweiker. So you had high credibility in the

Mr. Scelso. Yes,

25

NowW,

it is trﬁe that this poerson that ~- they didn'e

HW 50855

Dockd: 32423471
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.im retract his

story, but they did give him & pretty good Dutch uncle talking

to.

Senator Schwelker. Well, I would expect that,

Mr. Scelso. Which shook him up.

To me, in my judgment, and as an interrogator of some

tens of thousands of German prisconers of Horld War II'-— and

a lot of them were fabrigators, and a Polygraph operator who

had tested some thousands of people and uncovered quite a bit

of such people, I felt that I was very confident that Alvarade,

had made up the story based on his knowledge of the appearance,

the inside appearance of the Cuban consulate in Mexico, his

knowledge of what their employees looked like and the type of

People that went in and out of the place, and the fact that he

was a trained intelligence agenty trained in reporting,

enabled him to fake up an intereéting~sounding, semi-plausibi.

report,

Mr. Johaston.

LS

Let me go back to the meeting you said

¥Ou had with Mr. Helms, and pBut My, Sngl

Fou lecon

there,

Can you recall the date of “hal -meeting?

Mr. Scelso. That reecing was a very short time after tin

as53assination,

Mr. Johnston. On the afternoon of the assassination:

Mr. Scelso. Possibly ir was.

TOP SECRET
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next morning? °

Mr. Scelso, I Eaﬁhbt'he sﬁré;,:

The assaasination took placa on a'Thuraday?

-a‘

could have been the next day.,.'

Mr. Johnston. ch about the 24th was the day Oswald was
aésassinated. Had" that.meeting.taken place'before Oswald
was shot? _ . : ’ :

Mr. Scelso. Yes.

Mr. Johnston. And you put Mi. Anglgton, Mr., Karamessines,
and Mr. Helms at tgat meeting.

Mr. Scelso. VYes,

Mr. Johnston. HWas Mr. Fitzgerald there?

Do you know Desmond Fitzgerald? - -

Mr. Scelso. Oh, I knew him very, very well. I don't know
what Mr. Fitzgerald's position was at that time, I don't kﬁow,
whether he was thén the Chief of the Western Hemisphere Divisic:
or whether Colonel J. c. King .still was, .

Mr. Johnston. Did You know any other capacity Mr. Fitugerd. -
had at that time be;ides being --

Mr., Scelso., Mr, Fitzgerald, as I recall, was the Chic”
of what we called OPCAor later called the CA Staff, the Cover«

Action Staff,

that is the other side from espionage, and then

TOP SECRET o
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t ‘I déh't'femembér when he became Chies
of the Western Hemisphere Division.

Mr. Johhstén.l Have you ever heard the words Special

Mr._Scélsa:urtfqas but I don't recall what it ﬁeant.

Mr. Johnston. Did You ever associate Fitzgerald; Desmond
Fitzgerald as being in charge of the‘Special Affairs Staff?

Mr. Scelso. You are just asking me more than I can
answer. I am on just complegely mushy ground here.

Mr. Johnston. Did you know on Novémbgr 22nd, or on thee
day you gyot this assignment, November 23rd, did you know tha-
there was a special group within CIA dealing solely Qith Cus.a:,
affairs?

Mr. Scelso. 0Oh, vyes, yes, indeed I dig.

But I don't remember what it was called,

Mr. Johnston. And who do ¥ou associate with that group
in that time period? .Hr. Pitzgerald?

Mr. Scelso. Well, 1 associate Mr. wWillian Harvey wiih
but I could be WIonyg.
in 1962, and there was a changeover, and 3r. Harvey was o

out.

Mr. Scelso. And Mr. Fitzgerald took it over?

TOP SECRET
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{your recollécfloﬁ7is ﬁﬁo'eisé'---ifﬁyoufhadiﬁééded-som;tﬁing
on Cuban matteré,,who would you'have Qone to? |
Mr,. Scelso. I doa't recall, I just don't recall.
Mr. Johnaton. Did you have kqogledge of those people?
Mr. Scelso. Oh, yes. T dedlt .with them’all of the time,

but I just don't remember,

Mr. Johnston., Did you know

Mr. Scelso. Yes,

Mr. Johnston, Did you associate him with Cuban affairs?

Mr. Scelsoc. Yes and I dealt with him on a number of
Cuban problems that affected my area, my ;rea and Central

America, where a Cuban base in Miami ran agents in my country,

o
2
<
&
L
e
3
<
B

in Mexico and Central America, and there were constant lictle
problems about this, you know, that necessitated our talking t>
each other,.

Mr., Johnston. Well, let's go back to the meeting, then,
on what was probably November 23rd.

Mr. Scelsc. Yes,

Mr. Johnston. Was there anybodv from the Cuban Affai-z. -
HMr. Scelsco. Nog that 1 recaill.
Mr. Jechnston. In that meeting.
Hr. Scelso. Not that I recall.

Mr. Jehnston. So that although you were ordered to .

410 Firyt Street, 5.E., Wathingion, D.C. 20003

given charge of the investigation --
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ses-po0d, :

Mr. Johnsteon. So far as youlknow, that was not communicasJd

to the Cuban affairs people?

Phona [Arse 202}

Mr., Scelsc. Oh, I am certain they knew it.

Mr. Johnston. But do you directly know?

Mr. Scelso. I do not recall how they learned t.r

Senator Schweike;. Undex ycur investigation'ht Ehat poiﬁc

in time, would material, for example, Oswald had a debate an@

a run-in with the DRE group out of New Orleans, with Bringuier ,

and some other people there, with this

group at the time, and I belicve they did turn some materials
of a debate over to Someone.

Would this have come under your investigation or not?

E
3
€
-
L]
a
[ 4
<
F 4

Mr. Scelso. It would have conmne to my attnntion.
Senator Schweiker, Do You recall the extent of any
investigation that you did with anti-Castro yroups such as

DRE or Alpha 66 that had any bearing'at all on your investi::

Ar. Bcelso. I recall that cur diami station and the
Office of I tiaink -he Counterintellijence Seufs and the 0f::

of Security passed us information on this and that SLOPSs Wi

A Y

taken Lo interrogate Cuban exi.o Iigures with whom we were

v

CanTdct on what they =now abouc Giwald's run~ins with othes

Cunan groups, ane thac all or that material did cross ay

desk.

410 Firet Stever, S.E., Watkungtam, D.C. 20003

Senator Schweiker. Did any significant material come
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report?

Mr. Scelso. I don't recnll anythiqn significant except thy

general fact that Oswald had been agitating in New. Orleans

in a pro—Castro wny, and that thia had axcited comment and

opposition from Cuban groups ‘on the ‘other side of the-fence.

‘Senator Schweiker. bid you know -~ i{n this investigat;on.

was thia done under your auspices?

Mr. Scelso. Yes, Nominally or actuall&,'nominally 1

was in command of it. I sent out cables al} over the world

ordering steps to be taken to do this and do that ang uncover

records, make inquirfes, surveil people ang §0 On in conncotiun

with this organization,

Senator Schweiker. Une of the things that came to our

attention in the course of this investigation was 2 Customs

agent who was detailed or has been detajled to the CIA by the

name of DeEstado, out of Miami, and we understand that he,

after the assassination, was actually interviewing Cuban

exiles for any information, or name checks or something or

otner,

Ay -
Bees that name ring a bell, or would that be part of wnas

You probably were sitting on top of at the time?

Hr. Scelso. I don't recall ever having heard of the man,

and 1 wouldn't have known his true name anyway.

Senator Schweiker. But that would have been part of wWitiet |-~ -

TOP SECRET
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Senatorlééhw;ikéft Part of what was g;ing on at the. time.

Mr. Scelso. Yes..

Mr., Johnston. Let me ask you, 'I have a cable from the
Director == I'm sorry, from Mexico City to Diractor, dated
24 November 1963, and the Mexico City number ié;s;Iand it
reports on name traces of certain people contacted by the Soviej
in Mexico City.

First of all, do yéﬁ specifically recall receiving that
or seeing that cable at the time? )

{The Witness reads the docuﬁent.)

Mr. Scelso. I have no recollection of ever having scen
this cable.

Mr. Johnstoh; Is it posgible you saw it?

Mr. Scelso. 1t is éertainly possible,

Mr. Johnston. And according totthe distribution, would

you have?

Mr. Scelso. .The WH division got two copies, which

doesn't mean that I got a copy. It is not -- it is sluggeu,

‘the ihdic;tars at the top would not automacically have se:n:

to me. As a matter of fact, Soviet Operations within the

Ayency were highly compartmentalized, and I frankly -- who

ALE Lrlev’

Mr., Johnston. He was a Pravda correspondent who was w.. ..

v

in contact with Kostikev, and that is the reason for the

TOP SECRET




qbreakcﬁt: :

My gquestion to you is this. Whééher Or not you actually
saw {t, given the fact that you Were in charge of the investigat
tion, what do ¥ou assume would have been done with this document
once it had arrived? What action waa reqnired on it?

Mr. Scelso. It would have been aent to me and my ataff,

certainly.

Mr. Johnston. And then what would You have done with

Mr. Scelso. We would have analyzed it and traced the

Pecple concerned. I had a large staff of analysts working

Mr. Johnsten. 'What I'm getting to is you definitely

)
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would have traced the names in that cable?

Mr. Scelso. Well, yes, I'm pretty sure we would have. I
see a 201 nqmber written here on the cable. I can't tell whici
file.

Mr, Johnéton. That 311 comes out of the Oswald 201,
which may be the Kennedv assassination file.

Mr. Scelso. Wwell, this is the Councerintelligence Hesca. .
and Analysis staff, that is Ray Roceid's staff copy.

+#r. Johnston, My guestion to ¥You is are you confidens,
given the procedures in operation at the time, that when to .-

arrived, either your staff eor the Counterintelligence Staff

420 Firtt Stree, 5.8, Wathingtan, D.C. 20003

would have made name traces?
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depends on how -- whetheér there proved to be inytﬁipg

significant.

Mr. Johnston. Whag about the name Rolando Cubela?

Mr. Scelso. It doesn't ring a bell.

Mr. Johnston. It‘doe;n;t ring a;béli?

Mf. Scelso. HNo.

Mr. Johnston. Would you be confident that that name was

v

traced through CIA records because he was in contact with

Alferiev?

Mr. Scelso. I would say that it should have been donc

by routine procedures and probaby it was done.

Mr. Johnston. And to whom would the name trace -- he
was a Cuban. Who would the namettrace have been directed to?

It would probably have been traced by the

Mr. Scelso.

Soviet Bloc division because they are the ones who had the

action on this cable.

Mr. Johnston. And who would they had to have reguestas

the name trace of a Cuban on?
Mr., Scelso. They would simply have done it through . .k

AY
Central Registry System.

g 19
3
3 20
s
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;. .
u 22
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_Mr. Johnston.} Through the 201 file?

Mr. 3celsc. Through the 201 file.

tir . Johnston. And if that would have shown a namé --
I'm just trying to uuderétaﬁd how this oéerated -- if chav

TOP SECRET
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: "aban :_. ;;;ciai_tuak fore;
dealing with Cuban matters; would they then ha#e.t;-£;ve gone
to the Cuban task force to get the name trace?

Mr.EScelso. No, no, not at all.

Mr. Jchnston. WHat if there was an operatipn invelving thd
Cubans?

Mr. Scelsc. Then they would havg gotten én answer back
from the registry which would have indicateqd that:.somebody hag
an operational interest in the man, which miéht mean that he
was a security.suspect or closely aligned with an agent, or
even an agent,

Mr. Joﬁnston. Would that deal with ~- would the Office «
Security be the central point for that?

Mr. Scelso. No. The Central Registry of the Clandeséi;e
Services.

Mr._Johnston. Let me ask now with a Separate capable,
is one dated 26 November 1963, to a variety of European

stations, and its number is Director 85133, I just eall yous

attention to Paragrapn 3 of thac.

2y qguestion being, do you raecall thac message ‘going

. through to you?

(The Witness reads the document.)
dr. Scelso. No, I don'c.
i cannot see from the indistinct printing at the botro..

whether it was coordinated with my branch. I do not recall

TOP SECRET
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ﬁow;'tﬁiaiié afgeésgge_f-l
you read that for tﬁe iecﬁrd?

Mr. Scelso. Paragraph 3:  “Becausc of obvious significancs
any scrap information which bears on President's assassination,
degi;e addressea stations screen carefully all audio tapes

since 22 November 1963 for.cormments and cable any significant

info so obtained.;

Mr. Johnston. And that is asking for what?

3 8

Mr. Scelso. That is asking for our stations which might
have had microphone or telephone tap operatidns on Soviet,
Cuban cx any other type of targets to loock at the tapes
made on those days and see if there ware any references or
allusions te the Kennedy assassination.

Mr. Johnston. Do you recall receiving any feedback from

those tapesannd the European stations?

-
c
~

:

a

& :

'3

<

B
f
°
| ™

‘Mr. Scelso. No, I don't recall any.

Mr. Johnston. Now, I asked you wher we were off the

and your answer was no, is that right?

HAr. sScelso. Ho.

I have written friends in the states and asked thex -
send me copies of all of this stuff, and they say.it is
unobt#inable.

Mr. Wwallach. I'il say for the recorc we will give you

410 First Siteet, 5.E., Washington, D.C. 20003

copy.
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whom you probably know, who mﬁfriéd my: second coii

have dinner with him tomorrow.

T

CIA had engaged in plots to assassin&%a’fidéldcgséré?.

.}ﬁ

Mr. Scelse. I was not.

\

Senator Schweikér. You were not?

Mr. Scelso; I was not.

I did know that in the course of our operations we werc
lanaing armed agents on-the coast of Cuba from time to time,
although I was not privy to these operations, and I do know

that either then or afterward in that time, historiecal span,

-
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Fidel Castro used to allege, Cuban propaganda used to allege

that we were sending agents ashore to kill Castgso. To my

knowledge at that'tim@land to my later knowledge wher I WAL

in a higher capacity in tﬁe Agency and reviewed all of the

Agency's eclandestine operations regularly, I did knpow that W
A

were sendi;g in paramilitary groups attempting to place agen..

abroad to do all kinds of things, but not that they attempre:

or that we were going to kidnap Castro.

Senator Schweiker, But if you had-known that, would that he -

410 Firtt Stcpet, S£., Wathington, D.C. 20003

made a difference in the thrust or the kind of investigatio.
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WDuld have’ co du tad 4 the

Mr, Scelso. It would ceétainlf ha#é-dﬁusedzﬁe‘dﬁd;the othg
who were thinking about the agssassination to view some -possi-
bilities in a different 1ight, and it would have had other
drastic effects on me and my career, too, I miyht:“

I feel very viclently about this.
Mr. Johnston. Let me ask you, just because cf?jour

background as a polygraph operator, did You have any contact

with interrogation?

Mr. Secelso. I have never heard the name,

Mr. Johnston. Did you have any reason to believé at all
that the Agency might actually be engaging in assassingtion
plots against Castro?

Senator Schweiker. 6ther than the paramilitary things
which you just described to us.

Mr. Johnston. No, ne indeed. -As a matter of fact, after
the Kennedy assassination which affected all of us very
profoundly, because I, for example, had been in charge of the
responsibility of planning the suéurity for two Kennedy tr;pr

to Central America, one to Central Am:rica -- one to Mexico

"and one to Costa Rica -- I had been up to Ty neck with tho

Sec:et'5ervice, and sad participated in training courses fuor
the body guards of any .auwbers of foreign dignitaries in i
Far East and all over the world. All of our -- there were

discussions about this between senior people in the Agency, ...,

TOP SECRET
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o} our’ happy con
we don't do anyf&ing like that.

And it would be impossible in an Agency likelour own,
bécaﬁse you couldn't do anything like that without Helms or
indeed the President's approving it. That was the tone of
eﬁeryone}s conversation.,

Mr. Johnston. Do you, wheﬁ you said the knowleaée of the
fact that the Agency had engaged in plots to assassinata. -
Castro might have affected your attitudgs -

Mrp Scelso. It would have cranked other factors, Qoﬁ
see, into our reasoning process. I-don't think, however, in
retrospect, that it would have changed our conclusions.

Mr. Johnston. And you received a verbal order from

&
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Mr. Helms to conduct -- to be in charge of the investigation?
Mr. Scelso. Yes. -
Mr. Johnston. And for everyone at that meeting to
cooperate with you, is that right?

#r. Scelso. That's right.

¥Mr. Johnston, Uid you know that on November 22nd, 196:,
about-the time Kennedy was assassinated, a CIA case officer
was passing a poison pen, offerinyg a poison pen to a high
level Cuban to use to assassinate Castro?

M. Scelsoe. . No, 1 did roc.

Mr. Johnston. Would you have drawn a link in your nm:o:.:

A10 Firdt Sireet, 3. £, Warhingion, §.C, 39003

between that and the Xennedy assassination?
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conducted,

©r not we¢ were dealing with a double agent, which some people --»

3

I certa nlr

Mr..Scelso:” _ ink that that-would have been -

become an absolutely vital chtor in analyzing the events
surrounding the Kennedy assassination.

Mr. Johnston. If I add to that the fact- that on October

29th, 1963 Mr. ritzgerald met with thia Cuban and nssured hin
43 a personal representative of Bobby Kennedy that his scheme
for the overthrow of Castro, possibly including Castro'é
assassination, had the highest u.s. support, would that have

been a major fact?

Mr. Scelso. It certainly would.

Mr. Johnston. And let me add to it, the reason I asked

You about the nawme traces that are on Mexico cable 7045, the

name of the Cuban that they were meeting with onnNovember 22:u
is included in this cable, and that a name trace on him, if
as you say, would have led to his fileAwhich

indicated the meeting and the assassination plot.

Senator Schweiker.

And it also might have indicated --

well, this is very debatable, but it might have indicated waerni

Ar. Spelso. It would have certainly ?pened uﬁ that
guestion.

Senator Schweliker. Are you aware that that person how
is considered possibly a double agent?

Mr. Scelso. NKo, I had never heard of the person.

Senator Schweiker. Or at least a source that Castro might

TOP SECRET
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some way,

Mr, Scelso. Yeah. -

Mr. Hallach. I take it you would also not be aware of
the fact that the FBI through its informants learned about this
operation. _

Mr. Scelsor 'I knew nothing about i,

Mr. Johnston. éiven == did you assume that Oswald might
be pro-Castro? '

Mr. Séelso. Ch, ves,

Mr. Johnston. And did yYou assume or did you speculate
that the Cuban government might have been behind the assassi-
nation?

Mr. Scelso. We weighed this possibility, and at the
Stage wt which I turned over the investigation to Mr. Rocca,
on Mr Angleton s staff, my inclingtion was still to reject
that possxbxllty.

However, just at the time that I was turning it over, .
saw for the first time the FBRI report from Mr. Katzeabaeh' s
office and discovered something I.had never known, angd tio-
is that Oswald had taken a pot shot at éeneral Walker, anc
inmediately I étarted to wonder, did Oswald tell the Cubuans
in Mexico and the Russians in Mexico that he was the mén Wi
had taken a.shot at General Walker? Did he use this heroi.

deed to build himself up in their eyes. as a person who tiue
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of psychopathic personalitigﬁ. exactly what'hé would_héve done.
But at that time I was turning the thing over, and I might add
that at that time I had the Panama ricts of January 1964 on

my hands, nnd-plenty of other things. 1 was still running my
whole branch all through this investigation.- 2

Mr. Johnston. A&t the time you were conducting your
investigation, was it brought to your attention, the fact that
castro had talked to an AP reportér Ey the name of paniel -
Harker on September 7, 1963, and threatened to eliminate oF
said that U.S5. leaders who were ¢rying to eliminate. him and
that he threatened retaliation?

Mr. Scelso. I chink thot did come tOo our a:ten£ion.

Or it came to my'attention pezsonally. '

Mr. Wallach. Let me show youa copy of "an. article ther:
appeared in, ameng other papers, ~he New Orleans Time#—ﬁics:
and if I might, just before giving it to you as a way of
background jnform you that within ~- are my EACHBLCOILeCT
3im,'winhin a day or two pefore this article, a CIA reprosss
rative case ;Eficer had met with Cubela who was involved

assassination plot against CastIo in Brazil.

genator Schweiker. and the cryptonyn for that was

AMLASH.

Mr. Wallach. And then that meeting took place

TOP SECRET
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cne is sure that Cuhele was a double agent,\and 1et me ahow
you this statement that Castro made in September -- or the

article speaks for itself.
{The Witness reada the document }

I don't remember seeing this article.

Mr. Scelso.

Johnston. I will call to your attention ~-

Mr.

Mr. Wallach. HMay I ask one ==

Well, just to refresh your recollection, I

Mr. Johnston.

will call to your attention a Mexico City cable 7055,

dated 25 November '63, paragraph 2 of that cabie reports

the essence of the newspaper story.

Mr. Scelso. Yeah, I must have scen this.

You do feel, then, that although you

4

Mr. Johnstonh.

may not have seed the newspaper article, you knewaabout the

incident.

Mr. Scelso. Yes.

Mr. Wallach. I take it you did not know of any meeting

down in Brazil shortly before this.

4r. Scelsc. I kaew ..oining akout thno > oparations. Junln

operations were. completely compartmented within the Agency.

anz even after 1965 when I was put on the Foreign Intelligoau

Sraff and haé the job of annually reviewing all of the of

and projects in the FI, Foreign Intelligence field, anc oS

of those in the counterintelligence fieldé which we knew 2bo:t,

TOP SECRET
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attention éither.

Mr. Scelse. Well, it did not come to mine, and I gather
from conversations 1 have had with colleagues, retired collieagu}
hera in Washington and with H:: Phillips and what 1 have read
in the papers, that Helms wag”kndwiéﬁgéhbla ofa;llfpt'this, and
undoubtedlj Helms, with whom I kept in very close toueh
throughout thle investigation -- it was pretty much a one-way
street 1t seems now -- probably was analyzing this 24 hours a
day.

Senater Schweiker. 1I'll buy that pratty well.

Mr. wallach. Do you know if Helms or anyone else was
conducting an investigation separate and apart from yours cf
the assassination of Presidént Kennedy?

Mr. Scelso. No. I would be pretty =-- as sure as 1
could be of anything in the Agency, I could bhe prétty sure he
was not.

Mr. Johnsten. Could he have conducted one through SAS

that you would not have Knlwn about?

My . Scelso. Hardly.. I nad so many friends in SAL, I
would have found out about it ané it would have been beca.
of the tremendous flow of information back and forth, the Jar
that cables were misrouted and pecple get to see cables L
are not supposed to see and so on, it would have been ver:

unlikely that I would not have heard of it.

~ TOP SECRET
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‘tape from Paris audio'tapes. It carriea a cﬁnvé&sation relating

410 Fing Stresd, S.E.. Wathington, B.C. 20003

' Jdlﬁié!_:‘o
discussed previou#ly to the Eﬁrcpean stﬁtions, Director 8513:,
which says review the tapes, audlo tapes, a return cable on

November 27th does not'cite this. cable but does;;eport the

to Cubala.

Could that cable Qavé"comélback in withéut it being
routed through you? .

Mr. Scelsc. Sure.

Mr. Johnston. I 'don't have it. I don't have the Novembar
27th cable.

Mr. Scelso. I am pretty sure. I didn't know that any
such cable went out to Europe. I didn't know at that time thaz-
we had any opérgtions against Cuban targets, any audio opera-
tions against Cuban targets in Europe, although:I 1§ter learnec

about it when I was reviewing all of the operations several

years later, and I am pretty certain that I never saw any of
{

the take fram any such operations.
Mr, Johnston. Let me then fiﬁally :ecbnstruct._

You know of no invesctigation inte tha asgassindtion other
the .one you conducted in that time period.'

Mr. Scelisoc. In that time pefiod, correct.

Senator Schweiker. Hifhin the Cla,

. Mr. Scelso. Within the CIA, that's right.

Mr, Johnston. And your investigation did not take
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account ofhan cngoing CI plotting with shigh 'level Cuban
to assassinate Castro.:

Mr. Scealso. It 4id not.

Senator Schweiker. Because he.did-not have knowledge. of iy

Mr. Johmston. You aid not have knowledge of it.

Mr. Scelso. That'a right.

Mr. Johnston. And that was not at all conaidered in your
investiqation.

Mr. Scelso. That is right.

Mr. Johnston. And to the best you can put yourself back
to November 23rd, if you had known the bare fact of a meeting
and the facts 1 have explained today about the meetings with
AMLASH, would you have drawn a 1ink.between the Kennedy
assassination and the AMLASH operation?

Mr. Scelso. I would definitely have bLrought inao my
reasoning this very_significant_factof, and have scrutinized

the case and all of the logical possibilities from a different

viewpoint, and I might well have urged any number of cperaticnul

sveps, investigative steps to help resclve these factors.
I wouwld certainly, for example, have urged =o set aholi-

of this agent and polygraph him.

sr. Johnston. How about the case officer? ‘ould vou have

dnverviewed the case officer that met with hin on MHovember Jin.

senator Schweiker. Wnich agent do you mean?

Mr. Scelso. <Cubala. I gather that is his name. I have

TOP SECRET
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Senator g&ﬁwéiﬂe;.- 3Lght.
Mr. Wallach. ﬁeli, iet me ask you -~
Mr. Johnston. ,Well,;let“me}
wOuld'you_havg”iqﬁé;éiééédfﬁhe:casq officdr?
Mr. Ségisé.t‘hﬁééﬁid you.sd§fth; case off;ger?;dsf
Johnaton.n I have not,

HMr. Scelso. I wéulﬁ definitely have wanted to talk to
himﬂ

And ask him what,

Mr, Johnston. the substance of his

meeting on the 22nd?
Mr. Scelso. Yes, find-out all.thc detqils about it.
Mr. Johnston. wﬁuid you have been interested in whether
or not the agent took the poiseon pen that was offered him?
Indeed.

Mr. Scelso.

Mr. Wallach. Would you also, having become aware of this,
asked senior CIA offiéials, maybe Mr. Helms in particular, abo..:
other assassination attempts ﬁhat we have documented such au

the CIA's use of the Mafia against Castro? |

I mean, you wou!ll

have gone iaco a new area?

MY, Scelso., I would definitely have wanted to know ajl
asout that.

I did know, by the way, ébout our involvement witn the
Mafia concerning Cuba.

Senator Schweiker,

TOP s’;cn’n
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before the Kennedy Vsaasination. I wa called over tc the

Department of Justice ta talk to a high oﬁficial who was in

\ 5

charge of the anti-racket ering squad. T don't. remember ‘the

man 8 name hut e was and still-i a8 ...1 krown public fiéure.

Mr. Wallach., Was it Herbért Mlller? .

Mr. Scelso. No. It was an Iriahman, I remembér, a
young fellow, a youné Irishman who ﬁaa a'crdny of Bobby. Kennedy
and was trying to run down the'Mafir.and the Las Vegas gamblers
waere what_we were working on at that time, and it had been
discovered that these Las yegas gamblers were smuggling cash,
which.they skimmed off the top of their daily take; to
Panama and putting it in numbered bank accounts, which
Panamanians, among their other cultural developments; have
copied this‘from the Swizs, although why anybody would trust
a Panamanian bank with his money I don't .know, and thir man,
this Department of Justice official 5sked us -- and someonc
else was with me, but I don't remember whom -~ whether CIA
had any way of finding out all about rhese numbered bank
accounts, in other words, who owned the accounts.

It‘so happened that at that time we were in an excelle
position to do this, although it would have been a delicatc
matter, and I came back, although it was purely a criminal

matter with few, if any overtones, of counterespionage interes
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hack all bristllng to go ahead with thia T tho'ght it was

a great 1dea. §nd promptly thls came to Mr. Angletos 8
attention, and we had to brief him on 1t, and he said, well,
we're no; going to have anything toddo with thiF.: This is the
Bureau's business. And Qhammo, end of conversaﬁion. We were
called off.

I went toe Colonel J. Cl King; who was at that time the
Chief of the WH Division, and told him this, and J.C. King
said, well, what do you expect? And I said, well, I don't know
I didn't expect that. He sald, well, you know, Angleton has
these ties to the Mafia, and he is net coing to do anything to
jeopardize them. And then I said, I didn't know that. And he
said, yeah, it had to do with Cuba.

This has stuck in my memory. I was quite confident at
that time -- we are, I am sure, no longer in a position to
do this -- but we cquld have deone it =hen. That is how 1
rnew this.

Mr. Wallach. But insofar as you knew, you didn't know
any of the details of the ties,

4r. Scelso. I didn'= know any details of it whatsoever.

1 do know, I do recall ‘that these were Mafia people who were

TOP SECRET
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ne time

Mr., Wallach. Let me ask you this queation,

sir.
Did the CIA conduct an investigation to determine whether
or not there'waé Cuban involvement in tha qssaésination of

President Kennedy? :‘ N

Mr. Scelso. Yes, to the extent that ylu could see it on

the record, we did analyze and investigate Oswald's connections
with the Cubans in New‘Orleans and in Mexico City.

Mr. wWallach. .Forgetting, for a second, Ler Harvey Oswald,
you talkedibefore about if you had known of certain fagts that
we have discussed here, you would have sent out different
operational leads or requested different operations.
Mr. Scelso. Yes. |
Mr. Wallach. I think there is a distinction_between
re;racing Oswald and his_possible contacts, and conducting an
investigaﬁion to determine if a country, a foreiyn country was
involved in the assassinatio; of one oﬁ our Presidents.

How, going to the latter point, was such an investigati::.
conducted that you know of bﬁ the CIA?

Well, nere we are gettinyg down to fine poiii .

Mr. Scelso.

of semantics.r I still ;nsisc that -- of coufse, you can sed
the Central Intelligence Agency did issue ordgrs to go over .-
audio tapes, obviously, on Cuban and Soviet targets. That .
investigation.

Senator Schweiker. I think we are talking here a matter
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‘requirement of trying to find out whether or not there was

peen the traffic, but I do know that all stations were urged

‘had I'khaﬁh fhese
facts, our investigation of the:Kennedy aésassinationrwould hawvg
looked much different than iF éi@,_qnd we would have undertaken

Mr. Wallach. Suchas What?

Mr. Scelso. Such as querying, making sure all of onr
Cuban sources were queried about what they knew on it, that
this operatién, this agent that was offered the poison pen, was
tho;oughly interrogated to the limit that that Qas possible. I
don't know what his capacity was or where he waé physicall:
located, that he would be polygraphed.

Senator Schweiker, And the case officer.

Mr., Scelso. And his case officer interrogated, obviocusly.

Mr. Wallach. Do you know whether or not any of the Agency

sources, agents, etc., inside Cuba were ever levied with the

Cuban involvement?

Mr. Scelss. I don't know this for a fact. I wouldn't navyg

to explore everything with all sources. ‘ “
Mr. Wallach. You‘re familiar with the JMWAVE st;t%é:‘
Mr. Scelsc. Yes.
Mr. Wallach. We've had testimony from persons there that

they did not ask their sources, either inside or outside

TOP SECRET
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there was this photogr#p .tﬁﬁt was taken of. a man entering
the Soviet embassy in Mexico City that was sent out as supposedl,;
beéing Oswald. -

Mr. chlso. Yes.

Senator Schweiker. Kﬁd then, of course, as soon as
Oswald's picture came out, it was obvious that it was not
Oswald.

Mr. Scelso. Yes, uh~huh.

Senator Schweiker. Can you enlighten us as to-how - Wit
happened with that picture mix-up, and was the person who was
supposedly Oswald ever ldentified?

Mr. Scelsc. - I can answer to that to the extent that as

Jong as I was engaged in it, we did, as you know, have a pne
surveillance on the Soviet Embassy's main entrance, and I
think we also had one in the Cuban consulate; as I recall,

the same person was seen going in both of these installatiac.

and photographed.

Unknown to us in Washington, our Mexico City station

TOP SECRET
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Oswald was known to have been in Mexico and to have visited

the Soviet embassy, picﬁéa out the only possible photograph
that could have heen hera -- that is, a Caucasian male -=- and
showed it to- the FBI office’ in Mexico City, and an FBI man,
all of this unknown to headquar;efs'here, took.the photograph
and flew to Dallas with it, where the photograph‘ﬁas shown to
various people.

This photograph Qas of a —- you've geen it -~ I sized
this guy up as a merchant seaman or a Soviet seaman from his
build and his clothes, who was going into ihese places to get
visas, or he was a seaman from someplace to gét visas to ger
on and off ships. That's the only thing I could think of.

Senator Schweiker. Why wouldn't Oswald's photograph have
shown up there? |

Mr. Scelso. Simply because these people operating_these
ﬁhotograph centers d;dn't photograph everybody who went in anc
out.

Senator Schweiker. They did not?

Mr. Scelso.” No. It is a problem of management.

We had a number of observation posts.

It is extromne

difficult to find, motivate, crain and control pecple to sit

in these places day after day, looking out of the window, wWork:

cameras. It is an extremely difficult and unrewarding passtine.,
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testing.erea fgé éll'klnde.bffedbterie'téchniquesgllke'ehls, and
wa ran thase things as sort of school problens in order to
establish the best methods and managem et methods and technlque<
and so on, but they were by no means infallible." i

Senator Schweiker. Do you remember nfeer the assassinatlod
a Cuban policy review that the Central Intelligence Agancy
conducted?

What timeframe would that have been?

Mr. Johnston. Mid-December, 1963.

Senator Schweiker. Of all its Cuban operations.

Mr. Scelso. I do not recall. I would not have been
involved in it.

Senavor Schweiker. You probably wouldn't have been inv: -}
1 just wondered if you recalled any Cuban policy review at vow
high levels of CIA.

Mr Scelsoc. I wouldn't have known about it anyway.

almost certainly, unless I heard about it, you know, throu.h

scuttlebutt.

Mr. sohaston. Going back to Ya ul's qJESthn, whicl.

basically was the nature of investigation of possible

Cuban involvement, 1 showed you earlier this morning belorc

we went on record a memorandum for the hssistant Deputy 1.

~of Plans from the Acting Chief of the sI division, dated

23 Novenner L1963, I will show that to you to refresh yo:

TOP SECRET
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in égsende, th&t méﬁofandum.féﬁo;és oﬁ'xostlkov,'ﬁﬁo'was
cne of the men éIA. cne ﬁf the Soviét men CIA believes Oswald
talked to dn Mexico.cify, and .I show you that document Eo jog
your memory, to. ask ﬁhe;hef;it{is'§oﬁrfsenqg:that anlélgﬁora£e
couﬁterintelligenbe'ihvéétiéatiﬁhgdlfégteé,atféhé;50v1e£§
was conducted, at least during theztime y&u wére involvéq.

Mr. Scelso. Well, Kostlkov was put under surveillance at
once by the tremendous apparatus we haa worging'in Mexico. I
guess you know now that our Mexico station was the most
elaborately equipped and effective in the couhterintelligence
fiecld of any we had in the world, and they went on to this
target all out, immediately, and I remenser the cables vagucly
about Kostikov's activities after the assaSSindiion which were
completely unrevealing, hwndrum.

Mr. Johnston. While you were involved, was there céntact
made  with various KGB scurces in order to find out what they
knew?

Mr. Scelso. I don't kaow that we haé any RGD sources. :

have heard since then -- let's see, that was 1963, We nay o

had KGB sources, and I have Known througaout my career about

a number of our KGB sources while they were still in operatvi. ..

buc not about many of them because thls was completely
compartmentalized.

I do know == I have heard at some juncture later that o

TOP SECRET




yoﬁ have héaé&*fhiﬁ'ﬁtcfy.

Mr. Johnston. Noséﬁio.

Mr. Scelso. Yeah, IRve heard it fourtﬁ;h&qgrianq_&Ou've
heard it third hégd;t R

Mr, Johnstoﬁ:"H;_q#ééﬁiénfadéfﬁdré directed‘ztAéha fact
that while you wers involvéd, did you hﬁve a fééliﬁgn§r a
sense that there wasla major effért ﬁo determine whether the
Soviets were somehow behind Oswald?

Mr. Scelso. Yes.

HMr. Johnston. Did_you have an equal sense.of an effort

to determine whether the Cubans were hehind Oswald?

Mr. Scelso. WNo, not a corresponding effort.

<4
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Mr. Johnston. And is that in part due +o the fact that
Mr. Angleton Qas such a strong personaiity and dominant in tne
Agency?

Mr. Scelso. Well, in the early stages Mr. Angléeton was
not able to influence the course of the investigation, whici

was a source of great bitterness to him. He was extremely

einbittered that I was entrusted with the investigation and o
wasn't., 1 was equally embittered because [ had plenty to du
anyway, although I was proud of having the assignment. Anclew.,
then sandbagged me as quickly as he could, and I had -~ thro.a..-

out my career [ have on a number of occasions been forced to

41D First Street, $.E., Wathington, [3.C. 20003

investigate major operations run by Mr. Angleton. Mr.
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'these things overseas, and in"the United 'States’ ‘and I toock thess

jobs very reluctantly, but once.i had them, I went all out, anud
every time they ended up, Angleton came out covered with you
know what, although I was as easyhon him as I could be._.

Mr. Johnstun. Cne cf the documents I showed yau previocusls

ﬁhis morning was a memorandum for the record which. you Prepared

‘on 23 November 1963 about the arrest of Silvia Duran.’

Mz, Scelso. Yeah .

Mr. Johnston. and according to your memorandum for the
recoxd, you received a report that the Mexican government was
going to arrest Silvia.Duran. Mr. Karamessines didn't“want ta:
to happeh, and ordered you to cable Mexico City to hola off
the-arrest, and you objected and wrote this memorandum for the
record objecting to it.

Do you recall this incident?

Mr. Scelso. After seeing this memorandum, reeognizing
it —— I think I even typed it myself -- the difference bewwee::
recognition and recall, I-recoénize it. It must have happenc-i.

Mr. Johnston. But do you recall Mr. Karamessines order:s .
yau to?

Mr. Scelso. No, [ do hot.

Mr. Johnston. Do you recall why you obﬁected and¢§hy T
felt it necessary to write a memorandum for the record about -t

Mr. Scelso. I objected to telephone calls on security

TOP SECRET
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'they went by;
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and I was absolutely convinced that

_l You could see.the [::::::::]

And-I habitually objected to this.

all over. the world.

Karamessines, ILam ‘sure would rarely resort to that. Why

I wrote the memorandum for the record I don't know, ‘because

I very rarely wrote memoranda for the rocord.

ME. Johnston; ﬁI'showed you previcusly this morning -

excuse me. The flash message to Mexico City, Director 84916 of

23 November 1963, which was authoxed by Xaramessines and

Chief of WH 3 -~ that's you.
Mr. Scelso. That's me.

Mr. Johnston. Was the authenticating officer.

Mr. Scelsc. That means I wrote it.

Mr. Johnston. You wrote it.
Mr. Scelso. He signed off on it.

Mr. Joﬁnston. nohe arrest of Silvia Duran is an extremei’;
serious matoer which could prejuoice the ©.5. freedom of

action on entire question of Cuban respoasibility.”

What did you mean wheyn you wroté that, and I will sihow

you ‘the cable.
Mr. Scelso. It is hard to say. t
and maybe you <un

Mr. Johnston. 1 don't understand,

explain to us what the great concern was with the arrest of
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I mean a Méxicnn employée of -—ﬂ_

Mr. Scelso.. I don t think we knew at that time that she
was a Cuban c}ﬁizgn.;;Weiqssume§;

Mr. Johnston:
by the == |

Mr. Scelso.‘ We Aidn’t reaiize at that time she was a
Mexican citizen, and ;he arrest in a foreign couné;j'sf any
consular official ~= .

Senator Schwelker. You thought she was a Cuban.

Mr. Scelso. We thought she was a Cuban citizenand a
Cuban consular official. it turns out that shé was a local
enployee. |

Senator Schweiker. And that would have been the basis oif
your concern?

Mr. Scelso. Yeah, the fact that she was -- well, we
were; one, concerned about blowing the -- revealing our telepho
taps, prematurely revealing kngglﬁdge that, revealing our
kﬁowledﬁe that Oswald had been in the Cuban consulate at all.
Of course, that all came tut later in the papers and so =on,
at this juncture, when was this, the 23rd, the ne#t day, we
were Keeping the lid on everything because we didn't know
which way the thing was going to go. Also, the arrest ¢I

consular officials is an extremely serious matter.

Mr. Johnston. Was there a concern expressed to you or
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.told me that.

:Hould be a matterlof crucial'international 1mportance.;

Sy .

if Cuban iﬁéoivéméﬁﬁ wers ‘uncovered?

Mr. Scelso. Well, I don‘t think -- nobody came to me and

It was justlin the air. Everybddy knew that thay

Senatar SChweiker. Wellj did anybody ever suggest to you

to either downplay or-not push toc hard or to not follow up

something for that .reason?

indeed. Absolutely not, although in a

Mr. Scelso. HNo,
very short time, I or.we came to the conclusion that Cuba was
I still think

not involved. I now say rightly or wrongly,

rightly, incidentally,--
Sepnator Schwelker. Probably after the Alvarado analysis?

Mr. Scelso. Well, after we got the full gist of all. of
the telephone conversations which were cabled up to us and
we were getting more and more information about Oswald, althou.gt
as 1 say again, we got none -of this vital information thé
Burcéu was getting until at least Christmas, maybe later than
that. If Rocca says that he took the investigation over in

January, he tcok the iﬁvestigation over right after I saw

this Katzenbach report. 50 RO onc sugyested that we tone the
thing down, although we did within a very few days, we came U=
the conclusion -~ and I wrote an initial report of three or
four pages which went directly to President Johnson, maybe

two or:three pages -- giving our conclusion that this was
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'President of Mexico.

Mr. Johnston. "Bidiiﬁ:génﬁd President Johnson in fhe
form that y&u wrote 1t?
- Mr. Scelso. I belleve it was, hand-carried by the then
Director, Hr. McCone I guess'- :
'Senator Schweiker. Is that the one we a&w? .
Mr. Johnston. No.
Senator Schweiker. We saw some report.
That Qas Qithin the next day.

Mr. Johnston., MNo, this report was ohe that went to the

Mr. Scelso. Well, there was a short report, and it was
going out on a limb, and it was a -- it didn't hedge too muun.
Mr. Wallach. Let me ask you this.
5 . Senator Schweiker. Well, now, wait a minute. We saw

another report.

{Discussion off the record.}
dr. Scelso. The report would not centain any informacic
of tihe Zacts you don't know, but it would throw light on our
reasoning and our conclusions drawn at that time.

Mr. Wallach. May we got back, and I Qant to ask a counlis
of sort of logistical guestions.

In the investigation that you were reading up, were Jan;

of the persons working under you. had they been working unde:

Mr. Harvey and Mr. Fitzgerald in Cuban Affairs before? Uo rC.

i
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Mr. Scelso. ‘I‘Ean't fe¢511;

Mr. ﬁallachizinut;YQu 395;2
wenttto ﬁndégéeéﬁﬂigéﬁ

wr. scalsos

Mﬁ.-Wallach. jﬁo yéu:fﬂpﬁ h;yg'éhy4ek§iénaéioﬁ;‘§35 you
offer us any explaq#;igﬁ:agj;qﬁyﬁé-ﬂé:-H§lmé.did;noéitell you
of the CIA's nssasginaiion;p%é£s?' a

Spnator Schweiker. I might say that he did not tell the
Warren Commissian.

Mr. Scelso., I am sure the Warren Commission never heard
about it.

Well, Mr. Helms was very closed-mouthed. He knew a lot
of very, very important things which I did not know.

Mf. Wallach. But he also asked you to run the investigati«g

Mr. Scelso. YEs.

Mr. Wallach. In that context I am asking you whether you
havs any explapation as to why he Qould not have told vou v
why COaesmond Fi:zg@rald, who you said was your f-riend, woul.. -
have told yoq? | | .

Mr. Scelsc. well, at that time I was net a close frien.
Mr, Pitzgerald. 1 never was a real intimate friend of his.

Mr. Wallach. But going back to Wr. Helms who had put

in charge, and you said, giving.you full authority as you ooV

TOP SECRET

3




Phvond (Afss 262

4
3
<
L3
L]
o
(3
<
¥

&10 Flrsl Street, 5.€., Washington, 0.C. 20033

wuﬁlvd nét have told you. about thos'}e-ﬁlota? 2

Mr. Scelso. Well, aside from the various obvious ones
that he realxzed that it would 1h£lect very orﬂrly on the Agency
and very pcorly on him, and that it”might'i dee Vﬁurﬁ-out that
the Cubans had undextaken.this.assassination as retaliation for
our operatlons to assassinate Castro, this would have a
disastrous effect on him and the’ Agency, I think those are the

. »
obvioqs human explanations, plus the fact I think Mr., Helms,
knowing me, wouldrhave had some concérn about my reaction to thy
revelation because he knewwhat kind of person I was.

Mr. Wallach. What was explained to you as ypur_juris-
dictional basis for investigating? I mean, that is sort of
legalistic term.

How was the investigation éxplained to you in terms‘of
what the FBI was doing, what the CIA was doing, just your
general, overall undérs;andinq?

Mr. Scelso. Well, my overall ﬁnderstanding, Mr. Helus
told me in the presence of thuse others that I was in chargye
of the investigation, that everybody was to feed all infcrmuv..
to me. I was to reporh-directly to him, that no one was ta

hold any meeting with anybody else ogutside of the Agency o i

Kennedy assassination without my being vresent, and that c:
course was violated from the first day on.

Mr. Wallach. Well, let me ask you this and then "1l
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the CIA 1s'not'a ia&x;nfdrcemenE‘AQEn;f:fx

Did Mr. Helms at any time diséuss with.you what -allowed
him to ask that anninvest;gatibn.beVconducted?

Mr. Sce1sc.- No, that.wa n t really necessaryfb
was thoroughly familiar with the ground rules affecting our

operations internally and externally. We had in our grea,

my area, countless operations targeting ﬁﬁich

were worked out elaborately within the ground rules. Helms

was very, very firm on his insistence, which came up from

time to time, that we do not operate

of the United States unless we are specifically reguested to
by some other Government agency which is empowered to do su.

Mr. Wallach. I think somehow my éuestion has béea mis=-
stated.

We have been told Sy persons familiar with Cuban activihin;
there, including people at the JMWAVE station, that it was
their belief, whether they were told or not, that this.
investigation was within the ambit of tie FBI, and that they
were not investigating the assassinaticn of President Renncd:

Mr., Scelso. I think that they mcantl—- and that was
true, that the investigation of things which had occurred ins. .
the United States.

Mr. Wallach. They were talking ygenerally, worldwide,

was my understanding.
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“Scelso too. I take it back:. I definite)

did. I saw Mr. Pﬁﬁich, tﬁe FBi'iiaison officefﬁ'onla number

of occasions in the company of Mr. of the CI

Staff.

Mr. Wallach. Mr. I believe at that time was

in Special Investigations, and Mr. Angleton's Ci Staff?

Mr. Scelso. That's right,

Mr. Wallach. You mentioned hefore that Mr. Helms laid
down ground rules that no one was to talk to anyone outside
the Agency. |

Mr. Scelso. About the Kennedy case.

Mr. Wallach. What were the reasons for Nr. ﬁelms‘
éround rules? Di@ he ever tell you?

Mr. Scelso. Well, he didn't specifically tell me. Se
just wanted me to know everything that the Agency knew_about
the investigation.

Mr. Wallacn. And you said before that you had reason
to believe that someone was talking to persons outside the

CIA.
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-lndepéndentl;
dlscussed a case with Memhers of ‘the Warren Commission,'includi:~
Mr. Allen Dulles,

HWallach. Do you know anything about the details of

'those discussions?

Mr. Scelso. Nt 6he5£hiﬁ§. Mzahnéleto;.paégeg on-to me
no information. .‘ o .

Mr. Wallach. pig Mr, Dﬁlles ever make any request of you?!

Mr. Scelso. No. 1 Wwas never in contact with Mr. Dulles.

Mr. wWallach. Do You know if My, Dulles made any requesty
lndependently of the Agency for any 1nformatlon7

Mr. Scelso. I don't recall, I don't recall his ever
making any.

Mr. Wallach, bpgo you know whether or noﬁ Mr. Dulles knew

about the -- well, you wouldn't know-the answer -- about the

assassination plots,

Mr. Scelso. No.

Mr. Wallach. Why were you taken Q‘E the investigation?

Mr. Scelso. I haa fifiished my initial report, which WS
simultaneously outdated.and made reaunddnt by the FmI's repors:
witich contained this vast amount of information from Oswald'sy
diaries, and the information aboyr Osvald's other activities
iﬁ the United States which was not known teo me when I was
writing my initial report.

I circulated copies of this report to My, Angleton, to th.
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‘what they thought'of

" Mr i Wall

‘Mr. Karamessin
. B

-Mr.-Wallééﬁ,@‘Dbi?du;rgcaii $;fcné:%£3h‘££é_gubéﬁ*#rda?

Mr. Scelso. Mo, -

Mr. Wallach. I'm sorry, gec ahead. 1 interrupted you.

Mr. Scelso. And Mr. Nelms asked for comments. I had
also on the cover sheet of my report, which I had circulated
several days before, asked everyone to give me their comments
and point out any errors, and I had gotﬁen no comments. And
Mr. Angleton then said his comﬁent was that my reéort was so
full of errors that we couldnlt possibly send it over to the
FBRI -~ or excuse me, I had said in advance that they had my
report. I gave them my resume of what I remembered frém
Yatzenbach's report, and I said my report is obviously useles..

I suguest that the Soviet angles of this case be followed uw

-by the Soviet Bloc Civision which is much better able to

analyze Oswald's diaries; meantime the Soviets had turned ov..
to us a dossier which they had on Oswald, I had just learned

that. And I said, my report is meaningless, and I propose th.-

~ TOP SECRET
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‘1t was never suppoaed to be aent to the FBI

errora in it we " can e possibly‘send it ovor-to the FBI, whici.

' ‘gr. Wallach. And you went back to your regularqgﬁsignmentz
" Mr. Scelso. I went back to my regular assiénment. :
Mr. Helms then priVately thanked me very much for what
I had done, and stated he had the greatest confidence in no
Mr. Wallach. Did you ever have any contact with the
or any members of the Warren Commission yourself?
Mr. Scelso. Yes, I had many contacts with them during
this period.
Mr. Johnston. If I'm going to be redundant == excuse me
for just a minute -- if you've answered this one when I was
talking to the Senator, please tell me s0, but when Mr. Anglzi:’

spoke up and said this should be carried on by the Soviect

g3 staff.

Mr. Scelso. I said that.

Mr. Johnston. You said that?

Mr. Scelso. I suggested that the Soviet aspects of 1iv
be gone over by the Soviet Bloc Division.

Mr. Johnston. I'm SOrIy. I thought you said that

Wi
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request.
You see, with ﬁhe receipt of the FBI report with the
vast amount of’ information about Oswald's activitiea 1n the

United States, including shooting at General Walker, the

ballistics evidence, the opening up of all of his activities
in the Soviet Union, this scope of the investigationwwas far
greater than I could handle from my position as chief of this

branch in tne Western Hemisphere pivision. I felt that I hoo

very satisfactorily investigated the Mexican aspects of it, auna

handled all of the other worldwide aspects of it in the time
+hat we had had, being ignorant, as I was, of our attempts to
knocr off Castro, and I wag gquite happy to get out'of it. |
une of the_re#sohs that #elms gave me the case in the
clace was that Angleton was SO clue o =h FPBI.and there
also initiaily the possibility that the FBI was in some wa;
derclict or involved or something like that, and Angle;on --
Helu@ wanted someocne to conduct the investigation who was
in bed with the FBI, and I was not and Angletoﬁ was.

Mr. Wallach. what was the discussion that you talked ain
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by that the handling of :the Oswald security csse? -

Mr. Scelso. This was a theoretical possibility. In othes

.words, we knew right off that the FBI had been in touch with

Oswald becnuse wae got regular —— the FBI ‘gent us copies of ai.
of thsir reports on people that might be ofrinterest to us,
including Oswald, and masses of‘stuff. These reports had not
come to my desk befere the assassination, you see, or perhaps
they had because, of-course, we knew Oswald had been in Mexxco
Maybe we did get it, but I know they never came across my desw
personally. And we knew, of course, that an FBI special agon:
was meeting Oswald at infrequent intervals torfind cut how

he was doing and so on.

Therefore, there was a possibility that in some way, sha
or form, the FBI mighs have been derelict or culpable or
something like that, and of course, we never developed angthluz
like that.

Mr. Wallach. Did you ever have any discussions with any.
about why the facts you have labeled as siQnificsnt in tha:z

report when Lavzenwach showed you the FBI veport, were neve.

. .
prought to your attention at any earlier date?

Mr. Seelso. I mentioned it to lelms, and I mentioned :
the meeting, this climactic meeting, and no one comuented o
it pecause it was par for the course. The FBI could be

extremely clannish and protective of their own interests, =i
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very sure that they'could not be criticizad, and’ thgy‘wanted

all of the facts before they would let anybody khow anything.

Mr. Wallach. You mentioned before that you talked to

‘certain membars of the Warren COmmisaion.

Do you remember who -nose were?

Mr. Scelso. I recognize their names. They were lawyers.

Mr. Wallach. Staff ﬁembers.
My, Scelso. Staff membersa.

Mr. Wallach. Do you remember the type of conversations

you had? I know you can't remember the specific conversation.

Mr. Scelsc. Yes. We did not pass to them in writing at

that time the information that

that we had

photosurveillance. We passed this word to them verbally.

Senator Schweiker. Was there anything else that number

you didn*t pass, that you

you didn't pass the fact

you had photo surveillance. Was there anything else?
Mr. Scelso. . we didn't pass it in writing. We told th..
verbaliy.
> '
Senator Schweiker. Was there anything like this that 3.
treated in that way that you can recall?

ur. Scelso. The rature of our intimate liaison with .

Mexicans, we didn't put down in writing. We told them all

verbally so they had the bemefit of it. I was authorized L
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aecurity of the Warren Commission was going to be ‘and SO OnN.
Fortunately, the interrogatiqn of SilVLa Duran came out and
corroborated everythan that was in the telephcna calls, I

tﬁink};right down to the last nailé and wa werefable to pass th.

detsils of the interrogation then 1n uriting, and“of course,
wa showed them the transcriptioﬁs of the £61ephone calls.
My, Wallach. Was there ever any discuaaion'out at the

Agency about whether or not there was a Nicaraguan involvenent

in the plot to assassinate president Kennedy?

Mr. scelso. 1 don't recall any.

tr. wWatiach. I mean especially after rhe Alvarado
ingident, he peing a Nicaraguan. obviously trying to pin

plame on the Lubans.

HMr. wallach. Yo essentially caic before that one o©f

areas toaT you did look into wert Cswald's contacts in mest

Hr. Scelso. tes.
wr, wallach. Wnat Was your ynderstanding as Lo who Wil
runniny wnich agency was running the ipvestigation in Mexic.:

City with respect to gswald's activities?
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bus trip in and his bus trtp out, and tth wcrked ver" intins th;
with the Mexican services on this. This was & departure from
ordsnary procedures,

by Winstaon Scott and hl

Mr. Wallach.

5mpassador Mahan?

Mr. Scelso.
Mr. Wallach.
Ambassador Mahan?
Mr. Scelso.
Mr. Wallach.

Mr. Scelso.

It waa worked out by our station down Tie:]

ey

FBI comrades..'

1 0N

Do you know if Mr. Scott was reporting to

1 am sure he was.

' pid you ever have any conversatibns with

[

pid I have any?

Do you recall?

|
{
;
I

No. I wmet Ambassadoxr Mahan on trips there,

but not on this case.

Senator gschweiker.

Mr. Scelso.

Do you recall at one point the Ambass

Oh, yes, very definitely. It comes back to

me. He felt that very, Very definitely., and we got that in i

a cable from Win Scott, I pelieve, in which he felt the

anpassador was certain that this was the casé.

senator Schweiker. pDid he have any basis other than tiw

Alvarado incident. other than that that you came arO5S57

Hr. Scelso.

thing that got him started.

1 think the Alvarado incident was the main

{OP SECRET
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seenthis paper, the one that went to the President of Mex:i

Hr. 5ce150. VI_have seen it here today.

Senacor Schueiker. ?ejcgme:ac;oss,thia elsevhere is ..

ﬁDid the Cuban Embassy furnish Oswald a place to stay i-
Hexico City, the question s, It isg’ reliably reported that
Oswald did not know his address in Mexico City, buitthat
the Cuban emﬁaaay did know his address in Mexico City. As
recald, that is acéually on the phone conversation very
clearly. We saw a transcript of it. Isn't that unusual .
jtself? Didn't that strike you?

Mr. Scelso. As I recall it -- and you are triggerin:
things off in my memory which I haven't thought about for
13 or 14 years, Oswald had known his address wnen he was at
the Cuban embassy. and had told them his address. By the t.-
he gor to the Soviet embassy he had forgotten it, and the
Soviets got it from the Cubans who had written it down.

Senator Schweikcr. There were some allegations of
relationship, Jim, that Oswald had with Silvia Duran.

Do you want to pnrase that guestion?
Mr. Johnston. I don't know if you recall during thoe
that the Mexicans at least seemed to have information that

Oswald may have had some kind of a relationship with Silvia

TOP SECRET
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Senetor Schweikera A eexual relationship.

Mx. Johnston. - And the Dorticos and Armis telephone call,
there wag g question cf whether the Mexican éolice talked and
asked Duran about havinénee#ual xelations with 03wa1d. In 1367
for some reason, Silvia Duran said publicly, or at least
through a source, that she had had sexual relations with Oswalg
while he was there. |

Mr. Scelse. I dray a complete biank on. that. I certainly
think I would remember if it had been alleged, or we had
believed there was any substance to it.

Senator Schweiker. The other question or the list was, i
Oswald ever travel to Cuba from Mexico City?

Do you know why that question might have been put on the
list, and does that refresh your memory about any possible
trip that Oswald made to Cuba? |

Ar. Scelso. We we-ld have asked the Mexicans that so
that they would check their records to see if he had gone

froin Mexico to Cuba. This was because of some hanky panky.

]
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3 2 Mr, Wallach. Did you yourself have a chance to review
2 .
H 5 the tapes of Oswald's telephona conversations?
£
4 Mr. Scelso. No.
5 Mr. Wallach. Is it your belief that those tapes were
6 || erasead, or what happened to those tapes? f“-?: o L
" Mr. Scelso., I don't know what happened to it.
- 8 Mr. Wallach. I just really have one more question.’
e ) 9 Pid you have any contact yourself during this perlod with
10 | 2nvome from the White liouse staff such as Bundy? -
1 Mr. Scelso. No, I don't think I did. I have never neu
4 :
> McGeorge Bundy.
i a2 9 Y
é 13 Mr. Wallach. And did you ever have contact with McCone?
<
’ 14 Did you ever talk to McCone about the Kennedy assassination?
o~ Mr. Scelso. Ho.
15 :
™~ 16 Mr. Johnston. You mean during this whole time everything
went through Helms?
17
) Mr, Scelso. Yes. :
18 i
g 10 Mr. Johnston. Let me show you Director Cable 86054 to
? Mexice of 30 November 1963 which I showed vou earlier this
3 20 .
g 21 morning on this aircraft flight, and this cable reports
;
- 22 ,
i the Cubana flight on November o_:....
& 23 :
: going from Mexico City to Havana, was delayed from 1700
o 24
' to 2200 hours awaiting an important passenger who arrived au
25
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in the pilots cabin to Havnna.;

craft without going through Customs or Immigrntion, and traveleL

We have attempted;to find what follow—up'went on this.

M, Scelso. I hava no‘recollecéian of ‘this..
Oh, I have =~ I cgn't say'whether I recall it or not,
Mr. Johnstoni:You did not originate this cable, right?
Mr. Scelso. ﬁo;
Mr. Johnston. And are you on distribution?
Mr. Scelso. Yes, Chief, WH-3 is oh it in the middlé therc |
at the béttom. |
Senator Schwéiker. Wouldn't this have had some
significance in view of what we now know?
Mr. Scelso. Yes, although I am not sure what significance
it mighp have had. The Mexicans were always =-- £he Cubans
were always shooting people in and out of the country in stréngu

ways. The link from Havana to Mexico City by air was at that

time the only air connection that Cuba had to the Western

Hemisphere. And countless people, important foreigners, news- |

% :
paper people, Mexican government officials, went in and out !

through tnis way, and the Cubans often made attempts to concoa:
who they were. We were watching them like hawks and kep:
tabs on-the travel of Americans, Europeans, Asiatics, and

80 on to Cuba.
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was the only "paasenger' o}: a Cubana Airlines fl:l.ght -

Mr. Scelso. Well, ha waan t.the only paasenger.

Mr; Waligép;‘;Wel;, I“jua; wondered if theras would be
some significaﬁée iﬁ tﬁét fdc€; '

Mr. Scelsc. Well, that signaled the arrival of somebody
who was important enough to hold up a plane, and he came in 27
é private plané.. Ofccourse, there is a great deal of private
plane travel around Mexico because the road network is so bacd.

#¥r. Johnston. Butiit seems to me just vital, and I
guess I asked who had action to follow ﬁp on-this, to see if
there was a follow-up. It seems the basic guestion you would
ask is where the twin-engine aircraft came from, and that is
certainly within U.$. Government capabilities to determine
where that airecraft came from, and I ask why that wasn't G
and who had responsibility for fallowing that.

Mr. Scelso. Well, the Mexico City station should have
that. Whether it wés done -- what is the date of that cul (.

Mr. Johnston. 30 November.

i

Mr. Scelso. 30 November. Whether there was a follow-. .
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Senater Schweiker.-

Thatsﬁould have meant what, the

Chief of Station there?

N

Senator Schweiker. And of course, with Ambassador Mahan

breathing down his neck.

.

Mr. Scelso. Well, Mahan wouldn't have heen that cable.

Senator Schweiker.' But breathing down his neck about

Cuban involvement, he would have been pretty sensitive to thiy,

Mr. Scelso. I think that by that tine, we, Mexico anda
Ambassédor Mahan no longer placed much --

Senator Schweiker. By the 30th?

Mr. Scelso. I think so, yes.

Senator Schweiker. When the FBI guy came back. Well, I
thought the polygraph didn't occur until the first week of
December.

Mr. Johnston. I think that's right.

Senator Schwelker. I think the FBI guy went down there
around the 30th and came back around the lst or second, anu
the polygraph I think was taken a few days after that, which
means that he was still pretty --

Mr. Johnston. Let me ask you a second Strange movemcn:

that -has concerned us is that a man by the name of Gilberto

TOP SECRET
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"Lopez, and therelia qu te a bit of cable traffic nt the time

you were involved - basically the story

is that Lopez crossed the

border from Texas into Mesico on November 23rd, 1963, the
border hav;ng been closed the afterncon of the 22nd, that he
arrived 1n Mexico City on November 25th, and departed aa the

only passenger on a. late evening flight to Havana, and thatg

he looked, "suspicious” accordiu

to the cable.

We do know that CIA checked paséport records here, fousul
that he was traveling on an invalid passﬁort, that he had le:1+
Cuba in 1960, had been born and raised in Cuba, although he w.:
allegedly an American citizen, and had sgent some time in tin.
country before going back to Cuba, a young m;n with no
particular background.

Do you have any knowledge of --

Senator Schweiker. We also know a licttle bit abous his
travels in Miami.

Mr., Johnsten. That was developed later, after-he le:s-

G L

the case, and [ wondeved whicther vou had any recealluction .
Gilberto Lopez?
Ar. Scelso. 1 have ao rocollection.

Senator schwaiker. rfill niw in on the rescg.

Mr. Jonnston., Subseqguently the FBI in its investigezio

determined that he was living in Tampa, Fleorida, and was a.

—-
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awaiting an important phona call from Cubu which was supposed

to tell him whether he could return or hot, and at least until

5:00 p.m. that day, the phone call had not gotten there.
President Kennedy was in Tampa on the 18th of Novemﬁer.- On
the 20th of November, Lopexz gpplied for ang received an entry
visa or entry bermit into Mexico, and then wWe next have him
€rossing the border at Nuevo Laredo on Movember 23rd, apparent]

nlthough there is no border crossing record, but they assume

he crossed there, and @ think those later facts about him wer

pProbably available to Rocca butlnot to you,

A subsequent report by Mexican police author;tles Wa s
that Lopez was somehow involved in the assassination.

Mr, Scelso. Well, they would pick up things like that.
Ther¢e was a tremendous flow of people back and forth to Cube
during this era, you see, conétantly, any number of Cuban
refugees want;ng 0 go back to Cuba, enormous traffic across
the Mexican border.

Senator thwelker we also got a report that he's liviaq
the Life of Riley in Cuba, rnot doling very much work there,

#r. Johnstoun. Oux.last report he was plaving dominocs.

Senator Schweiker, Literally.

Mr. wallach. I have once point I would like to go into,
and I real;ze this is, this information came to another agesc -

attention way after you left this ig 3967, but I want to as:

‘TOP SECRET
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-anything on this group that you mentiocned. ;

. ‘-%h . i s
if at any timd’ you redaf& haaring anythin about the.eufacts.

In essence, another Agency was told that a group of Cuban

refugees had been sent by Bobby Kennedy to Havana for the purpo:

.

.

of overthrowing Castro, and subsequently killing Castro in

1963, that all the members of that group had been captured

they were tortured, and- confessed, etc., and Castro,”in
retaliation, sent a team of assassins over here to this
country and that the other agency was informed, and this was
never verified that indeed two of thege assassins, or indeed
agsassins or labeled assassins were living in New Jersey.
Now, at any time while you werc}ihﬁolved’in this, do you
recall whether or not it was checked wnether Cubans, ..o,
unusual about any Cubans that had cone into the deuntr,”
checks run through WAVE td.see if there Qas any information
that possibly an assassin would have been sent into the U.S.?

Mr. Scelso. Well, from the FBI and from our WAVE

station there was a constant flow of reports about the

activities of Cubans in the United States. I don't recall i

Ar. Wallach. Do you recall heaving anything generally
a grou? of Cuban refugees beiny castured in the spring of
'63 and being tortured and confessing that Bobby Kennedy hoe
launched that boat in essencé?

Mr. Scelso. I don't recall that.

HMr. Wallach. Whether or not that's true, I'm not sayin:.
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that-Castro, a3 I recall, alleged that they wera Sent in t¢

; 5 the Cubang allegeq this, I don't know,

! 6 Mr, Hallach, I don'¢ have anything furﬁher. o ’
5 ” © Mr, Johnston, I've jugt gone one more major point that {
f L3~ 8 want to agk You about, apg that ig, after your'testimony
@ 9 today ang what we haye‘discussed, te go béck to your recollac-
::‘ 10 | tion of whether ¥You dealt wijth or who in sag
ol 11 You daale with, sasg being tﬁe Cuban tagy force?
- g 120 Hr. Scelso. most of myrrelatiouships WLith the Cubap
i g 13 desk wepe conducted by rﬁem.bers of my staff, not by me
o * 14 personally.
0o 15 Mr. Johnston, Woulg YOUu name the People pn Your stafg
™~ 16 to the best of vour recollection?
17 Mr; Scelso. ag that time?
.18 Hr, ;Johnscon.: Yes.,  Now, this ig qn Wil~3.  1n other
g 19 wWords, You juse took wH-3 44 used thaeo
g 20 Mr. Scolge. Yes. I ysed the eneg,,. brancii as a task :
.§ 21 f force, opr working gn the_Kennedy assassinagion, and wa rah
; 20 ou; SOWLYY work oy the side,
5 oz One of the key people working for v wagy
z z .
boE 2
Y 25 Mr. wallaeh. Is she se4)) with the Agency?
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Mr, Scelso. I don't know{x:Shé'was tranaferréd.to-ﬁexico,

3

and I think she was mentioned in Agee's book, along with a

lot of other people. She was an extremely gifted woman who

handlea all of our name tracing. It was to her work that the
Agency thank'g the fact that when Oswald did apéear back in
September or October in our cables, this information: was
promply disseminated in a routine fashion to other government
agencies. She islthe one who handled all of the name traces
and brbught things to my attention.

Mr. Wallach. Do you recall being informed that some of

Oswald's letter had been intercepted, or letters to and from

Oswald and his wife Harina by the mail opening operation th.u:

we now know the CIA was conducting ¢

Mr. Scelso. I recall being informed that letters hac

been intercepted, and 1 learned from Mr, == it

way have been in connection with this investigation oy soite 37
investigation -- that mail o and from the Soviet Union, or
to and from tne lUnited States was peing intercepted, anu !

have seen intercepts, but I never knew thatc this intercept -

zlace in the territorial UZa, 5T anyplace elsae,

LY
| assumed that it took place in Europesd capitals 1ike Par: '

Landen.
Mr. Waellaech. oy gqueszicn was whether or not you | Stel
tnat any of Cswald's mail --

Mr. Seeisc. 1 seem to recall that some of these e
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were available and that'I saw'them;

Mr. Johnston. And for me I just want to clarify the

significance of that point, and that is that you had or you wer:

Privy to something that was at that time as sensitive as the
mail operation, )
‘ Mr. Scelso. Yes., I was Qéeéificaliy‘—f you had to be

specially briefed on it.

Mr. Johnston. But you were not privy to the assassination
plots.

Mr. Scelso. No.

Senator Schweiker. Well, we.want to thank yvou very nuch.
You have certainly been very stralghtforward and very coQpera-
tive.

“r. Scelse., I would like to add something if I may,
Sénator.

Senatoxr Schweiker. Sure.

Mr. Scelso. I would like to give you a typical exampie ~-
yoﬁ may have heard this story before. Please stop me if R
do -- of how Agency eofficers like myself and others --

Senavor SchWeiker.\ fo you want thilis on the fecord?

Ar. seelso. Any way you want it.

Senator Scihweiker. 1t is up to you,

Ar. scelso. -- l l

POu s

have heard this from Mr. Phillips because he was a witness o
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I at that time, my

branch, because of my outstanding work, had expanded until i
had the entire Caribbean, except for Cuba, thrown into my
branch. It was the largest geographical branch in the Agency.
Because of the landing of the American troops.and 80 on, we

get up a war room adiacent to our communications center, and

we had our own teletypes and we had charts on the wall, and

were sitting around there. And You may remember that at thag -

vy chance, sone military nuts started a revolution
prematurely because of petty grievances, and these Communists
came out of the woodwork and took over the revolution. They
just came out of their hiding places and took everything over
and had everything oryanized, and it was a Gery danyerous

situacion.
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came into our war room_where-I;:Mr.:Philllps'and four or five
other people who had been on our feet for days and days and

days, were reeling arxound in a groggy state, and we showed him

And for the second time that day, Helms stepped betweon
me and Raborn with his back to me so 1 wouldn't be able to
say what I was about to say, and raborn was a very positive

feliow, so he left.
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And that would have been my reaction if I had been mixel
up in this Castro business.

Senator Schweiker. Well, we certainly appreciate kno@ing
this, and it is very helpful to us to get a balanced perspective
of the situation.

But you really have been most helpful to us I think in
terms of what you had available to you at the time. You hawve
shed as much lighf as anybody on exactly what ‘did happern an.
now it -happened, and what happened, and we certainly appreciat.
it very much.

And thank you for coming in.

Mr, Wallach. We have a Eouple of more questions.

(Discussion off the record.)

{Senator Schweiker left the hearing room.)

Mr. Johnston. We have just a couple of more guestions,
and incidentally, you have a right not té continue your
:QSLimoﬁy in tne absence of a Ienator. 1

Mr. Scelso. I will waive thac.

L Johnscoon. [ oan going to ygive you off'the record whw
name of the case officer who et with AMLASH on November 2in..,
and ask -- lel's go off the record.

(Discussion off the record.)
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Mr. Johnston. Back on ‘the record.’

Was that case officer involved in your investigation?

Mr. Scelso. 1 cannot answer the gquestion because this
name, while it means some;hing to me, does not give me a
picture of anyhody, and have you ever seen the man?

Mr. Jehnaton. Yes.

Mr. Scelso. And as I recall --

(Discussion off the record.)

Mr. Scelso. I can gay that I know absolutely noéhing. e

may have been involved in the field in some way.

Mr. Johnston. At least you did not talk to him in
connection with your investigation.

Mr. Scelso. Nb.

Mr., Johnston. And his name never came up as a CIA
officer who might have knowledge.

Mr. Scelso. Not to my recollection. I would be pretiy
sure_.

Mr. Johnscon.  Oray.

Mr, wallach. D0id you know during the course of your

invesyvligativn whetner or ot ﬁhc Agency had hich level
sources witn}n the Cuban Jovernment or Qithin Cubun inteli. ™
Janicae?

Mr. o teelso. 1 oSdave mnows 1t oat oa nunbor ol junspgpog

my careeyr, because these people entered my area ad were

met there. 1 knew a lot about it later when 1 «as inSpeccﬂ
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- and going ower all the operations in the ‘Agency; and when

Cuban operations were opened up to usllater on.

Mr. Wallach. Let me ask you whether or not at any time

after you left that assignment, handling the investigation for
the CIA, you had any contact at all with the investigation

again?

Mr. Ocelso. Yes. From time to time Mr. Rocca would

call me and 1 would go down and talk to him, and we would

kick around a couple of things, especially when this State's
Attorney down in New Orleans -=-

Mp. Johnston. Jim Garrison?

Mr. Scelso. Jim Garrison started his convulsions. We

talked about things.

Rocca secemed to be convinceo that in the early days %

the investigation when I was running it, a yreat deal of

information must have come in beariig oo the pcoplé in e
Orleans that were mixed up in tne L1 UL E0N accusatiops, S
{ tola Rocca nou to my recellecti.on, that nolcdy that waeu
there mided uw, ncludiayg the cellia player ana Tlay Show
thc bald-headed »ilot who digd vysceriously, snd s0 an,

ever come up in the ipvestigation as long as i was handl::..
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"basis in your regular capacity with anyone at your level ax i
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Mr. Wallach. Yare you ever present at a meeting attended

by President Johnson and Mr. Helms?

Mr. Scelsoc. Never. 1've never been in Mr. Johnson's
prasence.

Mr. Wallach. Did you ever hear of an occasion on which
Mr. Johnson or Presldent Jobnson chewed out Mr. Helms?

Mr. Scelsc. No. I know Mr. Helms had some very tense
meetings in the White House. I have heard him talk about them
on the telephone in my presence, but I havﬁ never heard anythin.
specific.

Mr. wallach. More specifically, did you ever near any
discussion as to whether the President was anhoyed at Mr.
Helms for not telling him about assassination plots?

lr. Scelsc. No, I never heard ahything about that.

Mr. Wallach. bDid you have any contact on a continuingg

the FBI, or was that all handled through liaison? E
Mr. Scelso. Almost all handled entirely by the liab=a .. .
i'had telephone coatacts with the FL from time to time.
sy wallach. Mave you ever Laafd the name THORMAS
.

that is a professor out in Colorado who mysteriously €isu; - ]

in 149677
Hr. doelse. No.
MNr. Mallacn., 1 nave 0o further guestions.

Lo you?
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Mr. Scelsﬁ. JNé.‘
Mr. Johnston. "I don't have any mora qﬁestions,
I want to thank you very much for coming back for this.
Mr. Scelso. Well, yﬁu kiow, I_don't do apything anyway .
and I'm very glad io come back. |
1 am very, very dismayed and shocked in the Aéency's
invelvement in some)of_these activities, it is so reprehensiblce
and unforgivable.
(Whereupon, at 12:42 o'cloéck p.m., the interviéw in the

above-entitled matter was concluded.}
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